
AMETIÜHiNGUKONVERENTS
T P I  AMETIÜHINGU
ORGANISATSIOONI
X V I I  K O N V E R E N T S

Konverentsi delegaadid ko
gunesid 29. oktoobril aulasse. 
Külalistena võtsid konverentr 
sist osa meie ametiühingu va
bariikliku komitee esimees 
Sven Rondik, Maria Meresäär 
ENSV Ametiühingute Nõuko
gust, meie asemiaiister Heimar 
peremees ja T P I parteikomi
tee sekretär Aadu Talts.

Ametiühingukomitee tööaru
ande esitas esimees aruande
perioodil: Mari Link. Aruandes 
anti põhjalik ülevaade komitee 
ja selle komisjonide tegevu
sest. Mõnede saavutuste kõrval 
on komiteel jäänud mitmedki 
ebakohad lahendamata. Nii po
le suudetud administratsioonilt 
välja nõuda kõigi töökaitse 
kokkuleppe punktide täitmist, 
korteritaotlejate järjekord pi
kenes aruandeperioodil, uue, 
V I õppekorpuse käikulaskmise
ga on halvenenud toitlustamise 
olukord peahoones (uues kor
puses põle ruume toitluspunk- 
tile). Parem peaks olema aü 
komitee otsuste avalikustami
ne.

Sõnavõtjad tegid kriitikat ja 
andsid häid suuniseid edasi
seks. Mõned mõtted sõnavõttu
dest:

V. Mikkal — aü ülesan
deks olgu- häälestada üliõpila
sed ja õppejõud tööle uutel põ
himõtetel. Üliõpilaste iseseisev 
töö vajab ladusat ettevalmista
mist ja korraldamist õppejõu
dudelt;

♦  H. Peremees — aü peab 
suuremal määral sekkuma õp
petöö korraldamisse, aluseks 
olgu mõistlik tööjaotus kõikide 
lülide vahel;

+  J. Vendelin — meie töö
tajate lastele ei jätku kohti 
spordi- ja pioneerilaagritesse 
vajame kiiresti selleks oma 
baase;

4  S. Rondik — ametiühing 
peab väga aktiivselt kaasa löö
ma uutmisega. Aktiivsemalt 
tuleks kasutada ravi-profülak- 
tooriumi teenuseid üliõpilaste 
ja õppejõudude tervise paren
damisel;

A. Talts — ametiühing, 
nagu teisedki ühingud peaks 
rohkem tegelema konkreetsete 
ülesannetega ja neid ka lahen

dama. Sellest on vähe kui me 
vaatleme ja fikseerime puu
dusi.

Üks spordi- ja puhkebaaside 
leidmise võimalus on kindlasti 
Paide rajoonis, kellega meil on 
sõlmitud vastastikune kokku
lepe ja mille raames on konk
reetseid lahendusvõimalusi väl
ja pakutud.

Vastuvõetud otsuses anti ko
mitee senisele tegevusele hin
deks rahuldav ja suunised ko
miteele ning tema komisjonide
le edasiseks tegevuseks.

Konverents valis uue komi
tee, revisjonikomisjoni ja dele
gaadid Haridus- ja Teadustöö
tajate Ametiühingu X I konve
rentsile.

Komitee ja revisjonikomisjon 
valisid oma esimesel koosolekul
esimehed. Komitee esimeheks 
valiti KAIE PÕDER.

Ametiühingukomitee uue 
koosseisu ning samuti teadus
kondade ametiühingübüroode 
koosseisud avaldame järgmistes 
ajalehtedes.

KINDLAT JOONT OPPEDISTSIPLUNI
SÜVENDAMISEL NÄITAB ÄSJAILMUNUD 

NSVL KORG- JA KESKERIHARIDUSE 
MINISTEERIUMI KÄSKKIRI NR, 660 

(22.  09. 86).

Esitame mõned väljavõtted käskkirjast (kommentaari
deta). Vajalikud järeldused teha igal üliõpilasel ja õppejõul 
endal.

#  Kohustada kõrgkoolide rektoreid tõstma üliõpilaste 
teadmiste hindamise objektiivsust, enam erienteerides seda 
spetsialisti tulevasele kutsetööle. Tõsta hindele «rahuldav» 
vastavate teadmiste taset. Mitte hinnata positiivselt üliõpi
lase vastust eksamil, kui vastuses ei kajastu õppematerjali 
tundmine edasiseks õppimiseks ja kutsetööks vajalikul tase
mel.

H  Muuta ära kehtiv süsteem üliõpilaste tingimisi ülevii
miseks järgmisele kursusele. Kehtestada, et üliõpilastele, 
kes said kevadisel eksamisessioonil kuni kaks mitterahul
davat hinnet, võib määrata võlgade likvideerimise tähtajad 
mitte hiljemaks kui järgmise õppeaasta faktiliseks algus** 
päevaks;

$  Üliõpilased, kes ei likvideerinud kõik õppevõlgnevu- 
sed määratud tähtajaks, kuuluvad eksmatrikuleerimisele. 
Kui nad ei likvideerinud võlgnevusi mõjuvatel põhjustel, 
võidakse neid jätta kursust kordama või anda akadeemi
line puhkus selleks kehtestatud korras.

Rektoraadi nõupidamise otsusel tuleb mainitud käskkiri 
ja sellest  ̂tulenevad ülesanded läbi arutada teaduskondades 
ning kõikides Õpperühmades.

U. V IIK

• AUTASUSTAMISI • AUTASUSTAMISI •
(Algus TP  nr. 30) 

EESTIMAA
KOMMUNISTLIKU PARTEI 
TALLIN N A  LINNAKOMITEE

TA LL IN N A  LINNA 
RAHVASAADIKUTE
NÕUKOGU
TÄITEVKOMITEE

AUKIRJA
pälvisid:

LE IL I MÖLDRE,
JÜRI PAPSTEL,
REIN PLATSI,
ILM AR PXHLÄK,
EDUARD PIIROJA,
ÄRDO PÄRNA,
VELLO REKKARO,
LENNART SASI,
TOOMAS TIIKM A,
GENNADI ARJASOV,
IRENE SOKOLOVA,
DM ITRI BIRJULIN.

kauaaegse pedagoogilise, tea
dusliku ja ühiskondliku töö 
eest pälvis

A IN U  SCHMIDT.

E K P  TALLINNA 
OKTOOBRI RAJOONI
KOMITEE ja
TA LL IN N A  LINNA 
OKTOOBRI RAJOONI 
RSN TÄITEVKOMITEE

AUKIRJA
edusammude eest rahvama

jandusele kvalifitseeritud kaad
r i ettevalmistamisel, teadusliku 
tööl ja seoses Tallinna Polü- 
tehnilise Instituudi 50. aasta
päevaga pälvisid:

H E IT I AARNA,

MARE-ANNE LAANE, 
PEETER LAIDO,
ÜLO LUHT,
RALF MIKENBERG,
OLAVI PAULUS,
ELMAR ‘ SAA,
AADU SILLAJÕE,
ÜLO TAIGRO,
EDUARD TEARO,
EELI TIIGIMÄE,
ÜLO TÄRNO,
OLEG ■ BUSSEL,
GENNADI PORTNOV,
V IKTOR STRIŽAK.

Teenete eest kõrge kvalifi
katsiooniga spetsialistide ette
valmistamisel rahvamajanduse
le, teadusliku uurimistöö edasi
arendamisel ning seoses Tal
linna Polütehniliše Instituudi 
50. aastapäevaga autasustati 
EESTI NSV KÕRG- JA KESK
ERIHARIDUSE - MINISTEE
RIUM I JA HARIDUS- JA 
TEADUSTÖÖTAJATE AÜEV 
KOMITEE

AUKIRJAGA

alljärgnevaid instituudi tööta
jaid:

FELIKS ANGELSTOK,
JÜRI LAKSON,
AHTO LÕHMUS
O LAVI PIHLAM ÄGI,
KAHE PÕDER,
! v ilv i, ru ss ,;
JUHAN TOOMASPOEG,
ASTA  VAU. ’

Eesti NSV Kõrg- ja Kesk- 
erihariehise Ministeeriumi 

a u k i r j a

teenete eest kõrge kvalifikat
siooniga spetsialistide etteval
mistamisel rahvamajandusele, 
teadusliku uurimistöö edasi
arendamisel ning seoses Tallin
na Polütehniliše Instituudi 
50. aastapäevaga pälvisid:

ALEKSANDER DUSMAN 
AIME-RUTT H ALL  
K LÄ R A  H ALLIK  
ARNOLD HUMAL 
LEMBIT JOORITS 
ANDRES KEEVALLIK  
KONRAD KIKAS  
VERNER KIKAS  
EDGAR KOGERMANN 
AADU KREVALD  
VALDEK KULBACH  
EDUARD KU LL  
HEINRICH LAU L  
JUZEF l w š i t s  
ARVO OTS 
ENNO SIIRDE 
HARRI TIBAR  
EVALD TOOM 
MIHKEL VEIDERMA 
RAOUL ÜKSVÄRAV  
KUULO VIM MSAAR  
HARRI K Ä Ä R I 
TOIVO RATASEPP 
IL D A . TIMMERMANN 
ROBERT "RAUDSEPP

Eesti NSV Körg- ja Kesk
erihariduse Ministeeriumi 

a uk l r  j  a

tööülesannete eeskujuliku täit
mise eest ning seoses Tallinna 
Polütehniliše Instituudi 50. aas
tapäevaga pälvisid:

KARMO JAAKSOO 
KALLE KIBUR 
TÕNU LIGI
VALENTINA MALEIKO 
HARRI RAUSMA 
JÜRI SAUL
TATJANA STOPANEVSKAJA 
ESTER TANN 
EDA TIHKAN 
OSKAR LOIGUM

ENSV TEADUSTE AKADEE
M IA NING HARIDUS- JA 
TEADUSTÖÖTAJATE AM ETI
ÜHINGU EESTI V A B A R IIK L I
KU KOMITEE AUKIRJAG A 
autasustati pikaajalise ja tule- 
musrohke töö eest eesti nõuko
gude teaduse edendamisel ja 
teadustöötajate ettevalmistami
sel Tallinna Polütehnilises Ins
tituudis ning seoses TP I 50. 
aastapäevaga järgmisi ENSV 
Teaduste Akadeemia liikmeid:

ARNOLD HUMAL — ENSV T A  
akadeemik, TPI matemaa
tika kateedri professor* 
konsultant;

MIHKEL VEIDERMA —
ENSV T A  akadeemik,
TP I anorgaanilise ja 
analüütilise keemia 
kateedri juhataja;

AGU AARNA — ENSV ISA 
korr.-liige, T P I rektor 
aastatel 1960—1976.

VALDEK KULBACH —
ENSV T A  korr.-liige,
TP I ehituskonstruktsioonide 
kateedri juhataja;

HEINRICH LAUL — ENSV TA  
korr.-liige, TP I ehituskonst
ruktsioonide kateedri pro- 
fessor-konsultant;

ARVO OTS — ENSV T A  korr.- 
liige, T P I soojusenergeeü* 
ka kateedri juhataja.

TEENETE. EEST EESTI NSV, 
TEADUSTE AKADEEMIA EES, 
TULEMUSROHKE T ö ö  EEST
k õ r g e t a s e m e l is t e ’ t e a 

d u s t ö ö t a j a t e  - ETTEVAL
M ISTAM ISEL TALLINNA. PO
LÜTEHNILISES INSTITUUDIS  
NING ' SEOSES TP I 58. AAS*. 
TAPÄEVAG A AUTASUSTATI 
T P I REKTORIT BORIS TAM 
ME ENSV TA  AKADEEM IA
m e d a l i g a .



KOMSOMOLI -  
KONVERENTS

II. novembril
ELKNÜ T P I KOMITEE SEKRETÄRI EDUARD SAULI 

A R Ü A N D E K Ö N E
(avaldame lühendatult)

Täna korraldab T P I komso
moliorganisatsiooni oma 27. 
aruandevalimiskonverentsi. Eel
misest konverentsist on möödas 
täpselt 2 aastat ja selle ajaga 
on toimunud nii kogu meie rii
gi ja loomulikult ka TP I kom
somoliorganisatsiooni toos suu
red muutused.

Käesolev aruandeperiood hõl
mab ajavahemikku 16. nov. 1984 
kuni 11. nov. 1986. Sellesse 
perioodi mahuvad sellised 
suursündmused meie riigi elus 
nagu N LK P  27. kongress, mit
med otsustava tähtsusega K K  
pleenumid. Moskvas toimus 
X II Ülemaailmne Noorsoo- ja 
üliõpilasfestival, praegu käib 
ettevalmistus järjekordseks 
ÜDKNÜ kongressiks. Suured 
muudatused on toimunud kõrg- 
haridussüsteemis, ilmus ju su
vel N LK P  K K  projekt meie 
maa kõrg- ja  keskerihariduse 
uutmisest, mis realistlikult ja 
puudusi varjamata analüüsib 
olukorda meie kõrghariduses 
ning seab kõigi meie ette konk
reetsed ülesanded. Toimus suur
sündmus ka meie instituudi 
elus — TP I sai 1986. a. 50 aas
tat vanaks.

TP I komsomoliorganisatsioo
ni tegevuse peaeesmärgiks on 
olnud ja jääb parteiorganisat
siooni ja pedagoogilise kollek
tiiv i abistamine hea erialase ja 
tugeva ideoloogilise taseme ning 
aktiivse eluhoiakuga spetsialis
tide ettevalmistamisel. See on 
nõue, mille partei on meie ette 
•seadnud ja see ei ole kerge 
ülesanne. Kuid partei ei ole 
kunagi komsomoli ette seadnud 
ega sea ka edaspidi kergeid ja 
lihtsalt lahendatavaid ülesan
deid.

Tänane konverents ei pea 
olema mitte ainult kokkuvõt
teks meie saavutustest, vaid ka 
tõsiseks aruteluks meie töös 
esinevatest puudustest ning sü
gavaks mõttevahetuseks kom
somolitöö edasiste arengusuun
dade realiseerimise üle. Ümber
korraldused, mis toimuvad 
maal, ei saa mööda minna ka 
komsomolist, .ning need uued 
ülesanded, mis meie ette в »  
seatud, on oma kvaliteedilt 
hoopis keerulisemad senilahen- 
datuist.

Mõne sõnaga meie organisat
sioonist. Aruandeperioodi vä l
tel andis TP I rahvamajanduse
le 2Э92 spetsialisti. 1986. a. lõ 
petas TP I päevase osakonna 
998 tudengit, käesoleva aasta 
esimene kursus tõi meie m ajja 
1205 uut üliõpilast, kellest 1675 
olid ÜLKNÜ liikmed. Tänase 
päeva seisuga on T P I kom
somoliorganisatsioonis arvel 
3778 noort inimest, mis teeb 
meid vabariigi üheks suure
maks kõrgkooliks. M e oleme 
RK õigustega, s.t. meil on oma 
arvestussektor, me omame 
õigust ise vastu võtta kommu
nistlikuks nooreks. Seda õigust 
kasutasime me aruandeperioo
dil 18 korda, 6 korral aga heit
sime me erinevate üleastumis
te eest inimese välja ÜLKNÜ  
ridadest.

Komsomol on alati olnud ja 
jääb ka edaspidi parteiridade 
juurdekasvu üheks allikaks. 
Praegusel momendil on 55 üli
õpilast N L K P  liikmed või liik 
mekandidaadid. Paljud neist
kuuluvad meie organisatsiooni 
juhtiva kaadri hulka. Aruande
perioodil andis ELKNÜ T P I 
Komitee 115 soovitust N LK P  
liikmekandidaadiks astujaile. 
Kõigi nende esmaseks par
teiliseks ülesandeks peaks ole
ma aktiivne töö komsomolis. 
Paraku peame siin enesekriiti- 
selt tunnistama, , et piisavalt 
süür osa nendest on komi
tee vaateväljast peale par
teisse astumist kaduma läinud 
ning otsest rakendust kom
somolitöös leidnud ei ole. P ii
sab kui Öelda, et ülrõpilas-

kommunistidest on aktiivselt 
komsomolitööga tegelenud 11.

Aruandeperioodil toimus 27 
ELKNÜ TP I komitee istungit, 
kus arutati 70 TPI komsomoli
töö põhiküsimust.

SISEORGANISATOORNE
DISTSIPLIIN

Õpingute alustamine TPI-s 
eeldab ka seda, et ÜLKNÜ 
liikmed võtavad ennast 15 
päeva jooksul meie arvestus- 
sektoris arvele. Ja kuigi komi
tee teeb kõik, et seda nõuet 
täita, ei ole me ükski aasta 
meile põhikirjaga eraldatud 
ajalimiiti mahtunud. Tõsi, on 
ka objektiivseid põhjuseid: ko
he peale sisseastumist sõidab 
esimene kursus põllumajandus
likele töödele. Kuid domineeri
ma jääb siiski subjektiivne 
moment: juba keskkoolist tul
lakse mentaliteediga, et kom- 
somolidistsiplnni rikkumine on. 
pisiasi. Ainult sellega võib sele
tada, et näiteks üliõpilased 
Peeter Särekanno MM-13 ja 
Jelena Kirejeva AV-18 võtsid 
ennast arvele alles eile. Ma ei 
räägi juba sellest, et 5,7% 
sisseastujatest ei seisa endiselt 
veel arvel. Oleme omalt poolt 
võtnud tarvitusele mitmeid 
meetmeid. Üks suuremaid oli 
see, et juba septembri alguses 
saatsime kõikidesse vabariigi 
rajooni- ja linnakomiteedesse 
nimekirjad seal arvel elevate 
TPI üliõpilaste kohta koos pal
vega nende komsomolidoku- 
mendid meile välja saata. Olu
korra lahendust näeme selles, 
kui komsomoliarvestuskaart 
saadetakse ainult meie nõud
misel tähitud postiga ja ei an
taks noortele endile käitte. 
Just sellise ettepanekuga tuli 
välja ELKNÜ KK  arvestussek
tor, kuid kahjuks loobus ta ise 
sellest ideest.

Hoopis keerukam on olukord 
sõjaväest naasvate üliõpilas
tega. Kui I kursuse kohta en 
meil täielikud nimekirjad koos 
komsomolikuuluvusega, siis de
mobiliseeritute kohta meil see 
info puudub. See toob kaasa 
suuri probleeme arvestussekto- 
ri töös. Lisaks on. väga palju
del sõjaväest saabunutel kas 
osaliselt v i i  täielikult kadunud 
komsomolidokumendid. Et eel
toodud probleemid on suhteli
selt uued, siis tuleb uuel ko
miteel välja töötada konkreet
sed töömeetodid selle küsimuse 
koheseks lahendamiseks, õppe
rühmade komsorgidele on see 
otsene tegutsemisjuüis — õpi
vad ju need noormehed teie 
rühmades ja just teie kannate 
otsest vastutust oma algorgani
satsiooni töö eest. Märgatavalt 
paremaks on .olukord muutu
nud diplomandide arvelt ma
havõtmisega, Kui eelmise aasta 
samal ajal oli meil arvelt ma- 
havõtmata lahkunud 181, siis 
nüüd 98.

Paranenud on ha liikmemak
sude tasumine. Aasta tagasi 
muutsime nõuded maksude ta
sumise suhtes rangemaks, või
sime ette rea abinõusid, et vä
hendada liikmemaksu võlgne
vust õppesessioonide a'ai ja 
suvekuudel. Kõik see on and
nud positiivseid tulemusi. Kuid 
võtta seda küsimust päevakor
rast maha on veel vara.

ÕPPERÜHM

Eelmise konverentsi otsuses 
oli punkt — «Suunata komso
molitöö põhiraskus õpperühma
le». See nõue jääb kehtima 
ka edaspidi. Ajalehes «Т Р » 
avaldasime me mitu artiklit, 
millisena me tahaksime näha 
rühmade komsomolitööd, 'kui
das ja mida arutada aruande- 
valimiskoosolekutel, mida uut 
on komiteel välja pakkuda õp
perühmadele.

ELKNÜ TP I komitee sekre
tärina külastasin tervet rida 
koosolekuid, seda tegid ka 
teised komitee liikmed. Ja kui
gi selle aasta aruande-vali- 
misperiood oli tugevasti häiri
tud — enamus üliõpilasi viibis 
septembris põllumajanduslikel 
töödel või TPI objektide ehi
tusel, suurem osa oktoobrist 
läks TPI juubelipidustuste ette
valmistamisele ja läbiviimisele 
— on võimalik kujundada tea
tav üldpilt. Oli rühmi, kus võib 
lugeda olukorda normaalseks: 
regulaarselt toimusid koosole
kud, komsomolitöö ei piirdunud 
vaid üritustes osalemisega, 
vaid ka oma ideede väljapak
kumise ja realiseerimisega. Ja 
mis peaasi — õige oli rõhuase
tus komsomolitöös. Oli rühmi, 
kes selle vastu eksisid, üle- 
tähtsustades vaba aja veetmi
se ja meelelahutuslike ürituste 
osa komsomolitöös, '  pannes 
rõhu üksikutele teisejärguliste
le momentidele. Oli ka selliseid 
rühmi, kes ei olnud absoluut
selt valmistunud aruandekoos- 
oleku läbiviimiseks ega oma
nud vähimatki aimu, kuidas 
seda teha. Kuid just selle jaoks 
avaldasime me «Т Р -s» niieesti- 
kui venekeelse artikli. Selliste 
näidetena võib tuua koosolekud 
õpperühmades KA-57, MF-51 
ning paljudes teistes. Ja siiski 
oli kõigist nendest koosoleku
test kasu, kui õnnestus rühma 
üliõpilased rääkima panna neid 
huvitavatest või häirivatest kü
simustest. Kõik see näitas 
veelkord, et ei ole olemas pas
siivset üliõpilast, ©n ©lemas 
vaid meie oskamatus talle lä
heneda. Tarvis on leida need 
probleemid, mis vajavad sel
geks rääkimist, hajutada men
taliteet, et «meist ei sõltu 
mitte midagi ja mis see meie 
rääkimine ikka annab», leida 
inimestele sobiv tegevus, mis 
sunniks nei'd pingutama ja pa
neks neid tunnetama oma vas
tutust. Just sellepärast oli meie 
eelmise konverentsi otsuses 
punkt: «Tagada komsomoli-
aktiivi sagedane esinemine õp
perühmade ees». Olukord on 
muutunud paremaks, kuid ku
na see nõue on meie töps üli
tähtis, siis jääb ta päevakorda 
ka järgmiseks aruandeperioo
diks. Meile pole vaja esinemisi 
esinemiste eneste pärast, vaid 
just selleks, et jõuda oma töös 
iga üksiku üliõpilaseni. Mis on 
siiski põhjuseks, et komsoeioli- 
aktiiv tihti kardab esineda, ei 
oska jõuda sõna ja mõttega 
ühingukaaslasteni?

Noori juhtida pole lihtne, siin 
tuleb hulganisti ette kõige eri
nevamaid, tihti väga keerulisi 
probleeme — nii poliitilisi, sot
siaalseid ja kõlbelisi. . Tuleb 
osata neid lahendada ja mis
tahes situatsioonis kaitsta par- 
teilisi seisukohti. See nõuab 
piisavat ettevalmistust, tihedat 
kontakti kommunistlike noor
tega. Kuid kas mitte sellepärast 
ei karda mõningad kemsomoli- 
töötajad esineda kaasüliõpilaste 
seas, et nad tunnevad oma eba
piisavat ettevalmistust? On jm 
selleks, et noori endaga kaasa 
viia, komsomolitööta j ai vaja 
oskust veenda, agiteerida, mo
biliseerida sõnaga. Seda saab 
omandada vaid pidevalt noor
tega suheldes ja mitte ainult 
kui sõber sõbraga, vaid kui 
komsornolitöötaja komsomoli
organisatsiooni lihtliikmega. 
Just sellest viimasest jääbki 
meil tihti puudu.

Üliõpilastel, kes on valitud 
komsomolifunktsionäärideks, 
jääb sageli vajaka esinemis- ja 
argumenteerimisoskusest, õige
mini julgusest, kardetakse las
kuda vaidlustesse nii kõrgkooli 
kui kcmeomoliteemadel, sest sa
geli ei oska nad isegi paljude
le küsimustele vastata. Meie 
näeme olukorrast väljapääsu 
ainult esinemiste arvu järk
järgulises suurendamises, nii 
pidevas esinemisoskuse *ku;i po
liitilise enesetäiustamise tõstmi
ses. Vajaduse korral tuleb kor
raldada ka lühike kursus juh
timispsühholoogias ja suhtle
misõpetuses.

KAADRIPROBLEEMIB

Kuna komsomolitööl on oma 
eripära ja iga inimene sellele 
tööle ei sobi, siis moodustab 
kaadrivalik j a väi j aõpe * meie 
igapäevases töös märkimisväär

se osa. Et kõrgkooliaeg kestab 
vaid 4—5 aastat, siis omandab 
erilise tähtsuse see, kui kiires
ti suudame me instituudi ellu 
tõmmata esimese kursuse tu
dengid, leida nende hulgast ak
tiivsed ja teotahtlikud inime
sed, teostama nende väljaõppe 
ja rakendama nad Õiges kohas.

Iga aasta septembri esimes
tel päevadel koostab TPI arvu
tuskeskus sisseastujate ankee
tide põhjal teatava koondpildi 
esmakursuslaste senisest aktiiv
susest ning saadab selle TPI 
komsomolikomiteesse. Selles 
leiab kajastust keskkoolis teh
tud komsomolitöö iseloom, kes
tus ja muud andmed. Ja sellest 
infost võib välja lugeda, et igal 
aastal astub TPI-sse üle poole 
tuhande noore, kes on kõik ak
tiivselt komsomolitööga tegele
nud. Reaalsuses need andmed 
kinnitust ei leia. Seega ühest 
küljest on üle hinnatud kesk
kooli päevil tehtud komsomoli
tööd ning teisest, kui inimene 
satub keskkonda, kus tema vas
tu huvi ei tunta ning meie 
komsomolifunktsionäärid tege
levad vaid kümnekonna potent
siaalse perspektiivika noorega, 
siis on selge, et inimese tegut- 
semisesoov väheneb. Ja siiski 
võimaldavad need andmed te
ha teatud järeldusi, soovitada 
inimesi rühmade komsorgideks 
ning teistele komsomolitöö ast
metele. Kõik TKB-d on saanud 
ülesande see info läbi töötada 
ning seda ka tehakse. Positiiv
selt nimetaksin siin E- tea
duskonna tööd, kes vaatas kan
didatuurid läbi veel enne 1. sep
tembrit ja esitas tõesti reaalsed 
soovitused. Samal ajal pole see 
töö TPI-s tervikuna veel järje
pidev: peale valimisi see info 
tavaliselt ei leia enam kasuta
mist ning ta unustatakse. See
ga kui on vaja mingi kursuse 
inimeste kohta andmeid aasta- 
paari pärast, siis praegune 
kaadri valiku ja kaadriinfo süs
teem seda ei võimalda. Veelgi 
enam — kpna enamus noor
mehi siirdub vahepeal tegev
teenistusse, siis sealt tagasi tul
les pole nende kohta mingit 
senist infot, kuna tolleaegsed 
komsomolitööötajad on tihti 
oma kohtadelt lahkunud. Puu
duste väljatoomine ei ole ees
märk omaette. Milles ©n siis 
lahendus? Meie näeme seda eri
neva taseme komsomoliaktiivi 
kartoteegi sisseseadmisel kohe 
esimesel kursusel, selle Infor
matsiooni säilitamist ja  pidevat 
täiendamist iga aktivisti kohta, 
samuti erineva tasemega kom- 
somelifunktsionääride kaadri- 
reservi õigeaegses koostamises. 
Ainult nii on tagatud järjepi
devus töös kaadriga.

Aktiivi leidmine ei tähenda 
kaugeltki seda, et need inime
sed suudavad kohe orientee
ruda kõrgkooli komsomolitöö 
spetsiifikas. Seega en väljapääs 
kaadri õpetamises. Praegune 
praktika näitab, et meie seni
sed töövormid ei vasta enam 
hetke nõuetele. Meie arvates 
üks äärmiselt tähtis ülesanne: 
uuele komitee juhtkonnale: 
luua kompleksne kaadri välja
õppe süsteem, mis haaraks nii 
kõiki kursuseid ühelt poolt, 
ning kõiki komsemolikaadri 
astmeid teiselt poolt ja parnia 
see süsteem tööle pidevalt.

Eriti suurt tähelepanu tuleb 
uuel komiteel pöörata teadus
konna komsomolibüroo aktiivi 
väljaõppele. Lõppenud aruande- 
valimiskonverentsid näitasid, et 
nii mõnedki' TKB-de sekretärid 
ei ole suutnud kohaneda uute 
nõudmistega oma tööstiili 
muutmise kohta. Ja kuigi ühe
gi aruandevalimiskonverentsi 
juures ei esinenud komsomoli 
põhikirja rikkumise juhtumeid, 
ei saa me vaikides- mööda min
na tervest reast tõsistest puu
dustest. Ei oie midagi halve
mat, kui tavaliste kommunist
like noorte arvamus, et kom- 
somolikomitee kiidab heaks sel
lise loiu ja apaatse õhkkonna, 
nagu seda valitses automaati- 
kateaduskonna AVK-1 (sekr.
A. Vaalina), et me oleme rahul 
majandusteaduskonna KB sek
retäri A. Pärna poolt kirjuta
tud ■ äärmiselt ebarahuldava 
aruandega, et me aktsepteerime 
A-teaduskonna- sekretäri H. 
Nuudi puudulikku tööd teadus
konna arüande-valimiskonve- 
rentsi ettevalmistamisel.

Teame kõik, et meil ei oie 
ühtegi komsomolitöötajat, kes 
seisaks väljaspool kriitikat või 
kelle kohta ei oleks teil õigus 
välja öelda oma arvamust, et 
meil ei о1ё ühtegi üritust — 
ja eelkõige puudutab see aru- 
andevalirmskonverentse — mil
lede kohta teie e i  tohiks anda 
oma kriitilist hinnangut. See 
kehtib ka minu kui TPI komi
tee sekretäri töö suhtes, sest 
langeb ju komitee sekretärile 
vastutus nii aruandeperioodi 
läbiviimise kui ka komsomoli- 
büroode väljaõppe ja töö tase
me eest.

ELKNÜ TP I komitee sekre
tärina viibisin ma mehaanika, 
automaatika ja majandustea
duskonna AVK-del, asetäitja 
У. Sampetov ehituse, energee
tika ja keemia AVK-del. Et 
kõikidel konverentsidel andsin 
ma hinnangu teaduskonna töö
le ja konverentsi käigule, siis 
ei ole praegu vajadust kõike 
uuesti üle rääkida. Traditsioo
niliselt oli konverents hästi ette 
valmistatud keemiateaduskond 
nas (sekr. T. Mängel), kus vas
tuvõetud otsuses on selgesti 
välja toodud teaduskonna kom- 
somolielu arenguperspektiivid 
ning kus on kõige paremini 
tunnetatav komsomolibüroo si
de teaduskonna dekanaadi ja 
parteiorganisatsiooniga. Üle pi
ka aja on meil põhjust rääkida 
positiivselt ka mehaanikatea- 
duskonnast, kus sekretär 
Ü. Jõksi aruandekõne oli asja
lik ja analüüsiv, ausalt olid 
välja toodud teaduskonna kom- 
somolielu raskused ja kus eri
nevalt eelmistest aastatest di 
tekkinud teravaid kaadriprob- 
leeme. Ja kuigi mehaanikatea- 
duskonna töö pälvis aruande
perioodi vältel korduvalt krii
tikat, annab hetkesituatsioo-n 
lootust edasisele arengule. Tei
negi eelmise aasta «autsaider» 
— ehitusteaduskond (sekretär 
T. Ennemuist) on tunduvalt 
muutnud aasta jooksul oma 
töösse suhtumist. Kuigi teadus
konna sekretäriga oli meil tõ
sine vestlus õppeedukuse küsi
mustes, on õhkkond büroos ja 
eriti vahetu töö õpperühmade
ga, siseorganisatoorne töö nisg 
töö kaadriga teiste teadusko»- 
dade seas üks paremini läbi
mõeldumaid.

Samasuguste sõnadega aga ei 
saa iseloomustada veel paar 
aastat tagasi TP I ühte kõige 
tugevamat teaduskonda — 
automaatikat. Aruamdekonve- 
rents. kulges äärmiselt loiult ja 
apaatselt, vaevu õnnestus kok
ku koguda kvoorum, sekretär 
A. Vaalma aruandes ei olnud 
tunda, et teaduskonna komso- 
melijuhtkond oleks läbi mõel
nud konkreetsed tegevussuunad 
ja seda olukorras, kus teadus
konnal on, millest rääkida.

Samade sõnadega kui L-tea- 
duskonda võib iseloomustada 
A-teaduskonna konverentsi, kus 
konkreetne tegevusplaan, hää
lestatus tegudele ja asjalik 
hinnang oma tegudele puudus.

Kõige ebameeldivama ülla
tuse valmistas majandusteadus
kond (sekretär A. Pärm). Me 
oleme kaugel seisukohast, et 
teaduskonna büroo töö oleks 
ebarahuldav, et ei ole uusi mõt
teid ja tegevusplaane — pigem 
vastupidi, just majandustea
duskonna sekretär on kõige 
rohkem tähelepanu pööranud 
tudengite omavalitsuse küsi
mustele/teaduskonnal on omad 
pikaajalised traditsioonid, seal 
on ka kaadriprobleemid teis
test lihtsamini lahendatavad. 
Seda ebameeldivam on, et aru- 
andevalimiskonverents oli väga 
nõrgalt läbi mõeldud, sekretä
ri aruanne aga ei olnud mitte 
ühiskondlikpoliitilise organisat
siooni  ̂tegevuse kokkuvõte ja 
uue tööprogrammi väljatööta- 
niine, .vaid filosoofiline ja eba
määrane arutlus majandustea
duskonna KB kohast meid 
ümbritsevas maailmas. Tahaks 
loota, et uus büroo tegi nii ko
gu _ konverentsist kui ka minu 
kriitilisest sõnavõtust omad, 
sedapuhku täiesti konkreetsed 
järeldused.

IDEOLOOGILINE TÖÖ

Me saame aru, et üliõpilaste 
vaated ja meeleolud kujunevad 
mitte ainult saavutuste, vaid

(Jätkub 3. Ik.-l)
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'ka vajakajäämiste ja raskuste 
mõjul. Seega on tarvis reso
luutsemalt jagu saada niisugus
test nähtustest nagu formalism, 
par-aaditsemine ja teravate elu
probleemide vältimine. Tuleb 
avalikult rääkida kitsaskohta
dest ja mitte ainult rääkida, 
vaid kavandada plaanid puu
dustest jagusaamiseks ning 
need plaanid ellu viia. NLKP 
.27. kongressil ütles M. Gorbat
šov kõrghariduse kohta tera
vaid sõnu, et kõrghariduse 
kvalitatiivne kasv on maha 
jäänud kvantitatiivsest kasvust. 
Olukorra muutmiseks avaldati 
N LK P K K  projekt meie maa 
kõrg- ja keskerihariduse uut
mise põhisuundadest. Projekt 
püstitab uued ülesanded kogu 
kõrgkooli ette, tuues samaaeg
selt välja ka need konkreetsed 
tööföigud, millede lahendust 
oodatakse eelkõige komsomolilt. 
Üks nendest on iiliõpilasoma- 
vaütsuse igakülgne arendamine.

ЕгШпе koht kuulub just 
ühiselamutele. Lahendust oota
vaid küsimusi on siin veel 
[palju: puudumised valvekorda
des!, ühiselamu koristamine, 
sissepääs ühiselamusse, korra 
tagamine. Komsomoli esma
seks ülesandeks peab siin saa
ma ü/e omavalitsusliku orga
ni — majanõukogu — komp
lekteerimine selliste inimeste
ga, kes oleksid suutelised neid 
küsimusi lahendama ja oma 
tegude eest vastust kandma. 
.Nende tegevuse esimeseks väl
jundiks peavad saama uued 
■ühiselamu eeskirjad, millede 
valmimist selle kuu lõpuks 
■ootab meilt ja üliõpilaste a/ü-lt 
TPI rektoraat. Ei saa vaikida 
ka nendest takistustest, mida 
tuleb murda. Ja nimelt — on 
aeg muuta mitmeid eeskirju, 
.mis reglementeerivad elu ühis
elamus. N ii ei ole meil praegu 
■õigust jätta ühiselamukohast 
Ilma kedagi, kes rikub sisekor
ra eeskirju, ei täida distsipliini- 
nõudeid, sest ühiselamukohast 
saab ilma .jätta vaid õpingu- 
suhete katkemisel. Selline suh
tumine vaid süvendab karista
matuse tunnet.

Üliõpilasomava-litsuse sisse
seadmine eeldab ka lõpliku ot
sustamise õiguse andmist üli- 
õpilasoi’ganitele nii majutami
se kui ka väljaheitmise küsi
mustes, inventari soetamises ja 
jagamises, premeerimissumma- 
de ja muude rahade jaotami
ses, seega nii otsustuslikku ja 
majanduslikku iseseisvust. Ku
ni kõik majanõukogu vähegi 
kaalukamad otsused kujutavad 
endast vaid esildisi ning ükski 
neist ei jõustu ilma dekanaadi 
või rektoraadi sanktsioonita, 
ei saavuta me kunagi seda, et 
majanõukogud tunneksid endi 
vastutust maja ees. Seega eel
dab üliõpilasomavalitsuse idee 
ka mingit seaduslikku akti. 
Mõningaid muudatusi siiski 
juba on: nii toob alkoholi 
tarvitamine ü/e-s kaasa ühis
elamukohast ilmajätmise ja se
da meile antud õigust hakka
me me täiel määral kasutama.

Nagu kogu meie maal, nii on 
ka TPI-s hoogustunud joomar
luse vastane propaganda. Loo
mulikult laieneb see ka ühis
elamule. Kuidas aga siinkohal 
mõista leidu I ü/e toast 536, 
kue üliõpilased Jaak Suur ja 
Priit Hansson õpperühmast 
EV-51 hoidsid 64 pudelit veini 
ja muid alkohoolseid jooke. 
Sellele sammule seisab print
sipiaalse hinnangu andmine 
veel ees nii komsomoliorgani
satsioonil kui ka instituudi 
juhtkonnal. Paljudest meie ot
sustest olete te aga teadlikud. 
Aasta tagasi avaldasime sten
dis «Meie hukkamõist» fotod 
toast, kus elasid üliõpilased 
Tatar ja Ojalepp (siis AO-51). 
Nende inimeste õppetöö sellega 
katkes, komsomolist heideti 
välja E-teaduskonna diplo
mand Arne Sampka, kes ei 
suutnud leida oma kohta suht
lemises alkoholiga, samuti heit
sime ÜLKNÜ-st välja Eesti 
koondise liikmed Avo Keele ja 
Parri Kruuda, ning veel rea 
teisi. Selline oli TP I komitee 
suhtumine inimestesse, kes sob- 
rustavad alkoholiga ja selliseks 
jääb suhtumine ka edaspidi.

Ühiselamute probleem on ti
hedalt seotud komsomoli ope- 
ratiivrühma tööga, sest jus1 
üliõpilased ise peavad tagama 
korra endi ümber. Kahjuks tu
leb just KOR-i töö tunnistada

aruandeperioodi kõige nõrge
maks töölõiguks. Korduvalt ju
hiti ELKNÜ TPI komitee sek
retäri asetäitja V. Sampetovi 
tähelepanu suurtele puuduste
le selles töös ja ELKNÜ 
Oktoobri RK büroo karistas 
teda noomitusega. KOR-i ko
mandör, eelmisel AVK-1 komi
tee liikmeks valitud H. Aaste 
ei omanud mingeid võimeid 
selleks tööks, jättis täitmata 
kõik oma ülesanded, kuni 1985. 
aastal ELKNÜ TPI Komitee 
vabastas ta oma kohustest. 
Kuna У. Sampetov ei suutnud 
leida vastavat kandidatuuri, 
siis tegutses operatiivrühm pea
aegu aasta ilma komandörita. 
Nüüd aga tagasi KOR-i ja ü/e 
vahelisele seosele. Pärast kahet
susväärset intsidenti TPI III 
ü/e 1986. a. jaanuaris võeti 
vastu otsus moodustada igas 
ü/e-s oma operatiivrühm, mis 
tagaks korra majades. Kuigi 
idee peab oma elujõulisust veel 
tõestama ja alljärgnevat ei saa 
piisavalt tema teeneks lugeda, 
kuid siiski — kuni praeguse 
ajani pole TP I ü/e-s tõsiseid 
korrarikkumisi esinenud. Sa
mal ajal meie idee ü/e-s töö
tava operatiivrühma kohta ei 
ole leidnud mingit positiivset 
reageeringut rajooni ja linna 
juhtkonna poolt. Nimelt, kuna 
need noormehed ei osale sel 
ajal tavalistel patrullreididel 
Mustamäe tänavatel, siis nen
de tegevust operatiivrühmana 
keegi ei arvesta ja ametlikus 
statistikas nad mingil määral 
ei kajastu.

Paljudes NSVL kõrgkoolides 
on juurdunud põhimõte, et 
komsomoliealised noored kuu
luvad operatiivrühmadesse, 
rahvamalevasse aga eeskätt 
teenistujad ja õppejõud. T P I 
komsomolikomitee on seisuko
hal, et selline põhimõte võiks 
juurduda ka meil. See välis
taks ühe ja sama tööga tegut
sevate üliõpilaste nimetamise 
erinevate nimedega. Lisaks po
le TP I komsomolikomitee tun
netanud mitte mingil määral 
komsomoli juhtorganite osa 
KOR-i töö suunamisel, vaid on 

' kõik oma ülesanded saanud 
rajooni TK  liinis. Milles aga 
seisneb sel juhul komsomoli 
juhtiv ja suunav osa? Seda ta
haksime me teada ELKNÜ K K  
esindajatelt.

Eelmisel konverentsil kriti
seeris ELKNÜ TPI Komitee 
teravalt ajalehe «Т Р » tööd. 
Põhjust rahulolematuseks and
sid nii ajalehes avaldatud ma
terjalide sisu kui vorm. Meie 
edasine koostöö lehe tegevtoi
metaja E. Tammeriga väärib 
äramärkimist ka praegu, kuid 
seda igati positiivse külje 
pealt.

ELKNÜ TPI Komitee kiidab 
heaks lehe töösuunad 2 viima
se aasta vältel. Komsomolielu 
vaigutavaid materjale avalda
ti küllaldaselt, ükski TP I kom- 

/somoliüritus ei jäänud kajas
tamata. õigeaegselt ilmusid nii 
organisatsioonilist tööd kajas
tavad materjalid, hinnangud 
RSP-le ja ÜP-le, kus arvamu
sed olid tihti kriitilised, kuid 
alati tõesed.

Samuti kritiilise, kuid õigus
tatud hinnangu osaliseks said 
ELKNÜ K K  pleenumil TP I 
RSP ja ÜP. «Üritused on kao
tanud oma poliitilise sisu, ei 
ole kuidagi vastavuses oma ni
metusega — RSP; on tegelikult 
muutunud vaid meelelahutus
like ürituste kompleksiks.» N ii 
iseloomustas vabariigi kõrg
koolide suurüritust ELKNÜ K K  
I sekretär A. Almann. T P I 
komsomolikomitee ja RSP or
ganiseerimiskomitee arutasid 
tõsises vestlusringis ajalehe 
«Т Р » toimetuses läbi kõik kü
simused, mis puudutasid RSP 
taset ja organiseerimist. Selle 
arutelu tõi ajaleht ka teieni 
ja tahaks loota, et analoogilist 
kriitikat meie arvel enam teha 
ei tuleks. Samal ajal ei saa pi
dada normaalseks, et TP I üli- 
õpilasklubi oma professionaalse 
kaadriga ja suurte potentsiaal
sete võimalustega on nende 
suurürituste organiseerimisest 
paljus kõrvaltvaatajaks jäänud. 
Edaspidi tuleb ühendada üli
õpilaste energia, komsomoli
komitee ideoloogiline juhtimi
ne, a'/ü komitee võimalused ja 
meie üliõpilasklubi kõrge .pro
fessionaalsus ühe eesmärgi tee
nistusse. Siinkohal tahaks tõs
ta komsomoli juhtkonna ette 
küsimuse: kas on õigus nõuda

komsomolikomiteelt suurüritu
si, teades, et kõrgkooli komso
moliorganisatsioonil e i ole oma 
materiaalseid ressursse, kas ei 
ole tulnud aeg tõsta üles nii 
suurte komsomoliorganisatsioo
nide, nagu seda on kõrgkoolide 
organisatsioonid, rahaliste va
hendite küsimus? Praegu sõl
tub ürituste õnnestumine tihti 
mitte ideede olemasolust, vaid 
maksuvõimeliste organisatsioo
nide leidmisest.

Kõrgkooli ideoloogiatöö on 
mõeldamatu ilma meie igapäe
vase töö sellise koostisosata 
nagu tihiskondlik-poliitiline 
praktika. Just ÜPP ümber on 
alati olnud palju otsinguid ja 
paraku ka väga palju mööda
laskmisi. Leida sellist vormi, 
mis võimaldaks meil omada 
ülevaadet tudengite ühiskond
likust tegevusest, hinnata seda 
tegevust ühtsete hinnangu- 
reeglite alusel, pole TPI-s siia
ni õnnestunud. Üldse on prae
gune arvestussüsteem väga 
subjektiivne ja formaalne ega 
võimalda anda üliõpilasest 
kompleksset pilti. Käesoleva 
aasta kevadel pakkus ELKNÜ 
TPI Komitee välja uue süstee
mi, mis leidis kõigi teadus
kondade prodekaanide poolt 
positiivse vastuvõtu. Ja kuigi 
esimeses lähenduses tundub ta 
olema keerukas, on temalt saa
dav informatsioon palju objek
tiivsem ja võimaldab üldistada 
andmeid üksikisikust kuni ko
gu instituudini välja. Ja mis 
kõige olulisem — info võimal
dab anda kompleksset pilti 
igaühest meist, mitte aga ainult 
ühte tahku meie olemusest. 
Sellisel kujul esitatud andmed 
võimaldavad meil võrrelda ju
ba iga üliõpilase panust meid 
ümbritsevasse ellu ja kujun
dada realistlikku pilti üksik
isikust, inimeste grupist või ka 
vastavast tegevusalast. Kevadel 
avaldasime kõik materjalid 
aruteluks «Т Р » veergudel, nüüd 
on aeg kontrollida tema elu
jõulisust praktikas. Juba alates 
sellest semestrist realiseerime 
uue süsteemi keemiateadus - 
konnas, ning positiivsete tule
muste korral, aga ma ei kahtle 
selles, et nad tulevad, ka kõi
gis teistes teaduskondades. Ma 
ei usu, et siis saab vaid mingi 
formaalse ühiskondliku ülesan
de täitmisega jätta muljet ш а  
aktiivsest panusest meie ühis
konna arengusse.

ÕPPETÖÖ

Kõik te olete tulnud kõrg
kooli vabatahtlikult, kuid pea
le seda, kui instituut teid oma 
üirõpilasteks vastu võttis, on 
õppedistsipliinile ja õppeplaani
dele allumine juba kohustus
lik. Siin on aga endiselt palju 
küsimusi, millele me pole siia
ni vastust leidnud. Igal koos
olekul ja konverentsil võtame 
me vastu otsusepunkti, mis "on 
suunatud õppeedukuse jaõppe- 
distsipliini kindlustamisele. 
Kahjuks jääb just sell* otsuse 
punkti täitmine kõigil taseme
tel nõrgaks. , Ja mitte sellepä
rast, et meil ei oleks tahtmist 
või pealehakkamist, vaid põh
jus en selles, et ühest küljest 
pole me leidnud neid töövorme 
ja meetodeid, mida selles töö
lõigus rakendada jä teisest 
küljest pole teaduskondade bü
roode käsutuses piisavalt mõ
jutusvahendeid.

Ei saa öelda, et me oleme 
istunud ilma tegevuseta, kuid 
ülesande eesmärk on siiani 
kättesaamata. Ikka veel esineb 
rühmi, kus õppeedukus on 
tunduvalt alla instituudi kesk
mise, endiselt on üliõpilasi, 
kellel põhjuseta puudutud 
tundide arv küünib sadadesse. 
Neid parameetreid seob otsene 
side — nendes rühmades, kus 
on palju puudumisi, on ka 
õppeedukus reeglina madalam.

Ei saa eitada, et tihti on nõr
ga õppeedukuse ja puudumiste 
põhjuseks huvi puudumine 
aine vastu. Kahjuks on selle 
huvi puudumine' tingitud tihti 
sellest, et õppejõud loeb iga
valt, dubleerib õpiku teksti, las
kub liialt üksikasjadesse või 
esitab põhjendamatult rangeid 
nõudmisi. Üliõpilaste nõudmi
sed oh tõusnud ka ühiskonna
teaduste suhtes: ei taheta kuu
lata lihtsalt aastast-aastasse 
korduvat konspekti, vaid ooda
takse probleemloenguid, ühis
konnateaduste põhialuste seos
tamist tänapäeva elu nähtuste

ga. Samal ajal ollakse ennem 
nõus kuulama igavat loengut, 
kui kritiseerima avalikult Õpe
tamise kvaliteeti — seisab ju 
semestri lõpus ees eksam või 
arvestus. Siin tuleb vahele se
gada ELKNÜ TPI Komiteel ja 
seda me nüüd ka teeme. Me
haanika AVK-1 esitati preten
sioone dotsent Ruga (tugevus) 
suhtes, paljud ehitusteaduskon- 
na tudengid on esitanud ar
vamusi, et ‘ väga raske on kons
pekteerida pro£. Kikase loen
guid, kuigi hiljem nõuab lugu
peetud professor kõigilt üli
õpilastelt oma loengu eeskuju
likku konspekti. Tihti ei saa 
üliõpilased aru, miks on vaja 
panna konspektidele hindeid, 
nagu seda teeb NLKP ajaloo 
kateedri dotsent Sunila. Terve 
rida pretensioone on füüsika 
kateedri õppejõudude ja prak
tikumide läbiviijate suhtes, na
gu dotsendid Mankin ja Ru- 
salep. Seda nimekirja võiks 
pikalt jätkata. Ning loomulikult 
võib tuua välja väga palju 
nimesid, kellede õpetamise tase
me ja metoodikaga üliõpilased 
igati rahul on. TPI-s küsitle
takse kõiki diplomandide õpe
tamise taseme kohta. Ilmselt 
on aeg teha seda mitte ainult 
kõrgkoolide lõpetajate, vaid ka 
õppivate üliõpilaste seas,' ja 
seda pidevalt, sest siis saab olu
korda operatiivselt parandada. 
Praegu kehtib esimese kolme 
kursuse kohta süsteem, et ar
vuti väljastab 2 korda semest
ris jooksva õppeedukuse hin
ded, need tuleks õpperühmas 
läbi arutada, anda oma hin
nang nii Õppimise kui õpeta
mise kohta, tuua välja eba
õnnestumiste põhjused ja anda 
need andmed dekanaati. Õppe
prorektor V. Mikkali arvates 
oleks just selliste koosolekute 
reaalne läbiviimine, põhjuste 
väljaselgitamine, hinnangu 
andmine õpetamise taseme ja 
kvalifikatsiooni kohta komso
moli esmane ülesanne. Kui sel
lele lisada pideva informat
siooni omamine õppetöö olu
korrast. õpperühmades, kom
sorgide ärakuulamine, «KP»-s 
aktuaalsete materjalide pidev 
avaldamine —- siis saabki sel
le, mida me TKB-lt lähemal 
ajal ootame.

TÖÖKASVATUS

Üheks massilisemaks ja tu
dengi jaoks vaieldamatult
emotsionaalsemaks töökasvatu
se vormiks oa ja jääb EÜE. 
Viimased aastad on näidanud, 
et meie jõupingutused, selles 
valdkonnas on õieti orienteeri
tud ning see väljendub kä töö 
tulemustes.

Kui eelmisel konverentsil
rääkisime kontrollarvude täit
misest, siis täna saame rääkida 
vaid plaanide . ületamisest.
1986. a. oli plaanitud TPI pa
nuseks EÜE-sse 7Ö0 üliõpilast, 
andsime 826 (118%), TPI pidi 
kureerima ja vastutama 33 
rühma komplekteerimise ja töö 
eest, tegime seda aga 47 rühma 
suhtes (142'%), kusjuures esi
algselt pidi TPI-1 vabariigis 
olema 25 rühma, oli aga 40 
(160%). Nagu näete — imeilu
sad arvud. Siit aga küsimus — 
mille arvelt ja kelle arvelt sai 
võimalikuks selline plaani üle
tamine? Sest iga üleplaaniline 
rühm tähendab ka üleplaani
list kaadrivajadust, kellega esi
algselt polnud arvestatud. Veel
gi enam: kes olid siis need
Eesti kõrgkoolid,' kelle arvelt 
sai selline plaauiütetaanine 
võimalikuks? Kas sellest ei 
tulegi otsida vastust küsimu
sele, miks rühmade atesteeri
mise tähtajaks, st. õigeaegselt 
atesteeriti vaid 2.

Kahe konverentsi vaheline 
aeg tõi kaasa ka uu'e töövor
mi: nn. talvemateva, mida juh
tis E-teaduskonna tudeng Jor 
hannes Püttsepp. Rühm, mis 
tegeles TP I ü/e remondiga, 
õigustas oma tegevust igati, 
olles mitte ainult sissetuleku 
allikas rühma liikmetele, vaid 
omas ka suurt kasvatuslikku 
mõ-ju. Vaevalt teist keegi läheb 
rikkuma seinu või uksi, mida 
oma kaaslane just remontis. 
Selline töövdrm leidis samuti 
poolehoiu maja juhtkonnas 
ning teda tuleb igal juhul jät
kata. Sõltub ju selle rühma 
tööst teie endi elamis- ja olme- 
tingimused.

Pea kõik TPI inimesed о& 
kuulnud TPI mehhanisaatorite 
rühmast Paide rajoonis. Et 
rühma töövormid on ‘pea iga 
aasta täiustunud, kuna on ku
junenud välja omad traditsioo
nid, siis on meil siiani olnud 
põhjust rääkida sellest töölõi
gust vaid positiivselt. Üldhin
nang TPI noormeeste—neidu
dele on olnud ka sel aastal iga
ti soodne. Siin tuleb avaldada 
tänu mehhanisaatorite rühma 
praegusele komandörile Heikki 
Sassianlle. Mis kõige olulisem 
— TPI noormehed ja neiud on 
võitnud Paide põllumeeste ja 
juhtkonna silmis täieliku usal
duse ja vast kõige suuremaks 
tunnustuseks on tõsiste põllu
meeste tõsine soov — järgmi
sel aastal ootame teid uuesti. 
Spordis eksistäerib termin 
«aeg maha». Teeme seda het
kel meiegi, et anda asjale 
omapoolne hinnang. Ja ma ta
haksin väga loota, et see hin
nang paneb nii mitmedki asja
mehed mõtteid mõlgutama. 
Kahjuks oleme jõudnud sežsu- 
ni, kus kunagisest suurest 
vastastikusest huvist komsomo- 
litasemel on alles jäänud vaid 
TPI töökohustus Paide rajooni 
vastu. Juba mitu aastat pole 
Paide komsomoli juhtkond
tundnud asja vastu mingit hu
vi, kui mitte arvata aukirjade 
andmist töösuve lõpetamisel. 
Paide rajooni juhtkond peab 
täiesti loomulikuks, et igal 
aastal annab TPI neile hulga
liselt abi tööjõu näol ning nen
depoolne ülesanne on vaid too
ja olmetingimustega kindlusta
mine. TP I juhtkond ja kom
somolikomitee oä  siiski arva
musel, et šeülus peab tuginema 
vastastikusele havitatusele. 
Nagu ütles TPI parteikomitee 
sekretär A. Talts TP I a/ü 
AVK-1, on tekkinud olukord, 
kus TP I on Paide rajoonile 
palju-palju andnud ja väga 
vähe vastu saanud. Sellistel 
tingimustel ei ole TPI huvitai- 
tud koostöö. jätkamisest Pai
dega ning kui me ei leia sel
list koostöö vormi, mis ka 
TPI-le huvi pakub, siis avaneb 
võimalus meie ametliku šeilus- 
rajooni — Harju abistamiseks 
senisest tunduvalt ulatusliku
mal tasemel.

Kui tulla hoopis argisemate 
küsimuste juurde, siis senisest 
tunduvalt suuremat tähelepa
nu nõuab komsomolikomiteelt 
ja ka TPI juhtkonnalt nn. su- 
vemalev.

Ja lõpetuseks ühest töölõi
gust, millega tegelemine tuleb 
lähemal ajal käsile võtta, ffi 
ole saladuseks väide, et sti
pendiumist saab ära elada, kuid 
mitte rohkem. Sellepärast o* 
paljud TPI üliõpilased tööi 
kõikvõimalikes kohtades, mille 
kohta pole mingit ülevaadet ja 
kus tööseadusandluse rikkumi- 
negi erakorraline nähtus pole. 
Siit tulenebki olukord, kus üli
õpilased otsivad ise mingit tee- 
misvõimalust, samal ajal ette
võtted helistavad meile ja  ot-. 
sivad tööjõudu. Sellised kuulu
tused kaunistavad ka meie ü/ie 
seinu. On aeg ühendada »eed  
otsingud. Juba mitmeid kordi 
on komitees mõlkunud mõte 
nn. üliõpilaste tööbüroo loomi
se kohta, ja selle idee realisee
rimine võikski olla uue, täna 
valitava komitee üheks üles
andeks.

E-LKNÜ TPI Komitee esitas 
Teile aruande tehtud tööst ja 
perspektiividest, mis suunas 
peaks TP I komsomoliorganisat
siooni elu arenema järgnevatel 
aastatel. Sooritatud on suur ja 
märkimisväärne töö, ees seisa
vad uued ja rasked ülesanded.

♦

Valiti uus 25-liikmeline 
ELKNÜ TPI Komitee. Komitee 
esimesel istungil valiti sekretä
riks FELIKS MÄGUS. Küte - 
listena kütsid konverentsi tööst 
osa ELKNÜ KK  sekretär Toivo 
Sikk (esines ka sõnavõtuga'), 
EKP K K  instruktor Heterr 
Puhkim, ELKNÜ K K  üliõp.Vr- 
osakonna juhataja Andrus Lau- 
ren. ELKNÜ Oktoobri Rajoo
ni Komitee I  sekretär Natalia 
Alekšašina, TPI parteikomitee 
sekretär Aadu Talts (esines sõ
navõtuga).



• A V A L I K  K I R I •
KOLLEEGIDELE JA 

ÜLEMUSTELE

Selja taga on paljud valesti 
elatud aastad, samuti juubeli- 
sagin. Kätte on jõudnud aeg 
seada elu normaalsetele rööbas
tele. Vähe on uutmoodi mõtle
mist, vaja on uutmoodi elada- 
teötada-tegutseda.

Senini võisime oma väär
samme veel kuidagi seletada, 
edaspidi enam mitte. PEAME 
TEGEMA IGAÜKS OMA TÖÖD 
ja mitte veeretama seda ja ka 
vastutust teiste kaela.

õppimine ja õpetamine on 
meie maja põhitegevus. Kõik 
muu peab toimima selle heaks, 
selle nimel. Selleks, et põhite
gevus saaks hä-sti kulgeda, vä
hemalt normaalselt toimuda. 
Vastupidine seisukoht õieks ab
surdne, Õppetöö peab olema 
püha ja puutumatu. Seda ei 
tohi häirida, veel vähem ära 
jätta, muuta. Loeng, mis on 
välja kuulutatud, peab ka toi
muma. Vastasel juhul jääb jutt

heast insenerist vaid tühjaks 
sõnakõlksutamiseks.

Aga meie. Mis me kõik enda
le ei luba! Vaja koosolek läbi 
viia — kvoorum ei kogune — 
rühm õppetöölt maha. Vaja koo
rem maha laadida — üliõpila
sed loengult maha. üliõpilane 
garderoobi, üliõpilane valvesse, 
üliõpilane kolhoosi, üliõpilane 
koristama ja tänavaid pühki
ma. õppejõud kindlasti kõrva
le. Tuhanded stuudiumitunnid 
lendavad korstnasse. Ühe aug-u 
topime kinni, mujal tekib uus 
ja palju suurem.

Üliõpilane tehku sporti, ise
tegevust, andku verd, olgu rah
vamalevlane, lektor, ehitusma- 
levlane! Üliõpilane võtku osa 
kõikvõimalikest organisatsioo
nidest ja ühingutest, tehku tea
dust, projekteerigu, ehitagu, re
montidu. Millal siis üliõpilane 
üliõpilane on? Millal ta stu- 
deerib ja inseneriks pürgib? 
Millal ta istub ja mõtleb? Me 
oleme aastate jooksul püsti aja
nud loosungi: «Kõik olgu kõik

jal» Ja kes vabatahtlikult sel
lega ei nõustu, see tõmmatak
se kaasa jõuga. Rumalusi välja 
mõelda on lihtne, neist vaba
neda aga üliraske.

Milleks on vaja (kellel* on 
vaja) koosolekule sunniviisilist, 
võõrast ja passiivset kvooru
mi? Kui deiegaat ei tulnud 
kohale, siis pole teda ka vaja. 
Kasu on ainult neist, kes va
batahtlikult ja oma sisemise 
veendumuse põhjal kaasa tu
levad. Heitkem kõrvale ballast, 
visakem välja passiivsed! Te
gutsegem ainult koos nendega, 
kes ise soovivad, mõistavad ja 
sundimiseta kaasa tulevad! 
Neile kuulugu ka kõik hüvitu
sed. Ja kui mõnel organisat
sioonil pole hüvitusi pakkuda, 
kui ta ei suuda sisulist huvi 
äratada, siis pole teda kellele
gi vaja.

Meie majas on palju osakon
di, organisatsioone, ametnikke. 
Kummaline küll, aga kui neil 
king kusagil pigistab, siis tul
lakse kohe dekanaati. Andke,

aidake, nõudke, tehke! Otse
kontakte nagu ei eksisteerikski. 
Äga dekanaat — see on poole 
kohaga dekaan ja prodekaan 
ning üks dispetšer. Et büro
kraatiaga toime tulla, abista
vad kateedrid meid veel kahe 
inseneriga. Kasutame ka õppe
jõude ühiskondlikus korras. See 
on kõik. Põhijõud on mujal. 
Kuid neil on ka oma töö. Kui 
nad kellelegi appi lähevad, siis 
jätavad nad oma töö pooleli 
või tegemata. Kes neile appi 
tuleb? Kes nende töö ära teeb?

Tahaksin lõpuks korrata loo 
juhtmõtet. Tehkem igaüks ise 
oma tööd! Mõelgem, kuidas ja 
kellega (millega) seda teha! 
Siis pole teiste abi vaja. .

Nii, nagu me siiani kõiki 
abistasime, me enam abistada 
ei saa, ei tohi. õppetöö on meie 
jaoks püha. Siit me enam ke
dagi «maha» ei võta. Ärge pa- 
lugegi! Ärge nõudke!

Uutmoodi tegutsemisele ja 
koostööle lootma jäädes 

LEMBIT JOORITS, 
ehitusteaduskonna dekaan

• RIDU SÕDU RPOISTELT •
LP. LEMBIT JOORITS 

AUSTATUD TPI PERE!

Teile kirjutab endine TPI 
ehitusteaduskonna üliõpilane. 
Tegelikult on üliõpilaseks mind 
üsna raske nimetada, sest te
gelikku õpinguaega oli mul vaid 
pisut üle kuu aja. 9. novemb
ril 1984. aastal kutsuti mind 
tegevteenistusse.

Täna on oktoobrikuu esimene 
päev, Nädalapäevad tagasi il
mus käskkiri aja ärateeninute 
demobiliseeriimisest ja uute 
kutsealuste kutsumisest tegev
teenistusse. Seega on veel õige 
pisut jäänud selle ajani, kui 
taas saan näha oma kodulinna, 
sõpru. Kahe nädala jooksul siin 
Saksa DV-s teenides olen kõi
gest kodusest juba niivõrd 
võõrdunud, et esimesel silma
pilgul oli lausa uskumatu see, 
et ajateenistus praktiliselt ot
sas on. Ja ma ei liialda, kui 
väidan, et täiesti elavat sidet 
kodu ja instituudiga ajateenis
tuse vältel aitas pidada «Tallin
na Polütehnik», mida alati■ lu
gesin suure Õhinaga. Ja need 
paar-kobn lehte, mis ühekorra
ga saadeti, said alati n. ö. kaa
nest kaaneni läbi loetud. Ta
haksin siinkohal Teid ja Teie 
hoolitsevat suhtumist väga tä
nada. Tihti oli see raskel mo
mendil abiks ja toeks.

Meie grupist (EE-13, 1984) 
läks armeesse 12 poissi. Olen

paariga neist ka kirjavahetuses 
olnud ning meie ühine soov 
oleks, et ikka need 12 poissi 
jälle ühte gruppi kokku saak
sime.

Samuti oli väga palju kasu 
ka instituudist saadetud tõen
dil, kus oli kirjas, et võimalu
se korral mind teenistusest va
rem vabastataks. Vaada
ti see «paber» üle ja otsustati, 
et kui inimese eest õppeasutus 
tõepoolest nõndaviisi hoolt kan
nab, siis tuleb ta igal juhul 
köju saata esimeses järjekor
ras. Nii et kuskil juba oktoobri
kuu lõpust võin taas jälle õpin
guid alata — jätkata.

Instituudi lehest sai ’ kord 
loetud, et armeest tulnutele 
korraldatakse ka kiirkursused 
Õppematerjali kordamiseks. Loo
dan, et need plaanid ka tege
likkuseks saavad.

Seniks aga jääb vaid soovi
da kõigile häid Õpinguid juube
liaastal, head teineteisemõist
mist ja loomulikult - mõistlikku 
suhtumist nendesse, kel kah? 
aasta jooksul ajukäärud tead
miste poolest üsna hõredaks on 
jäänud. Niisiis, peatse kohtu
miseni, instituut!

REAMEES PEEP

LP. «POLÜTEHNIKU» 
TOIMETUS!

Seda kirja kirjutab teile üks 
endiseid TPI tudengeid, õige
mini olen ma seda veel prae
gugi ja veedan aktiivset loo

mingulist puhkust Nõukogude 
armees. See et me ikka TPI 
nimekirja jääme ja vaid n. ö. 
puhkusele läheme, ongi viima
ne, mis mulle oma õppejõudu
de seletustest meelde jäi. Põ- 
randälapiga kahekesi mõnusasti 
aega viites on mul selle puhku
se õigete mõnude tunnetamise
ga tükk tegemist, aga eks seegi 
töö tahab tegemist.

Meid on siin kuus endist TPI 
tudengit. Kaasmaalasi on siin 
teisigi, aga oma instituudist 
oleme kuuekesi.

Oleme muidugi kuulnud vars
ti saabuvast TPI 50. aastapäe
vast. Küll on kahju, et me selle 
möllu ajal muude tegevustega 
seotud oleme. Vahetevahel 
jõuab ka siia kolkasse mõni 
TPI ajaleht. Seda on tore lu
geda ja meenutada... Tore oli 
TPI-s õppida, ja sinna nfng 
üldse Eestimaale tahaks muidu
gi tagasi. Aga selleni on veel 
aasta aega.

Ka siis pole veel kõik prob
leemid lahendatud. Mõnedel 
meist on juba perekond ja teis
tel lähevad vanemad pensioni
le ning üldse — pärast sõja
väge on kuidagi imelik juba 
oma vanemate kulul elada. Nii 
peavadki mõned meist varsU 
õhtusesse vormi üle kolima. 
Kas aga seegi eriti aitab?

Kas TPI-s Õppimise kõrvalt 
saab ka mingit tööd teha? Kas 
selleks pole mingeid (ametlik
ke) $äki$tusi? Ehk pakub ka 
instituut ise mingit tööotsa?

Võib-olla valgustaksite neid 
küsimusi pisut näiteks oma aja
lehes, sest see huvitab peale 
minu kindlasti ka teisi. Samuti 
oleks huvitav teada üldse mi
dagi selle kohta, kuidas see 
õppimine tagasi tulles kujuneb. 
Nimelt ei lasta meid siit väe
osast arvatavasti mitte Õppe
aasta alguseks koju, vaid kuskil 
detsembri paiku. Proovida mui
dugi tasub, kuid vaevalt ka 
teie kutse sellele suhtumisele 
mõju avaldab. Mis abi meil siis 
järelõppimiseks ka loota on? 
Juttu oli mingitest hordamis- 
kursustest, aga konkreetse
malt

Me om<At poolt proovime 
vastavalt võimalustele mitte 
ajast maha jääda ja soovime 
oma instituudile kõike head ja 
paremat ka edaspidiseks!

Tervitades

VEIKO SINIVEE 
(tööstuselektroonika eriala)
ja

KALVI TERING 
(tööstuselektroonika eriala) 

ARDI LOSSMANN 
(tööstus- ja tsiviilehituse 
eriala)

ÜLO MAHONI 
(tööstus- ja tsiviilehituse 
eriala)

MAANUS MURU 
(tööstus- ja tsiviilehituse 
eriala)

RIHO LASS 
(autoteede eriala)

ÕNNITLEME!

ruLE ROCKIKLUBISSEi

ROCKIKLUBI —
MIS SEE VEEL ON?

õigustatult võib asjasse mit
tepühendatud tudeng nii küsi
da. Kõige paremal juhul on aga 
ise korra või paar uudistamas 
käinud või on ta siis mõnelt 
tuttavalt kuulnud midagi selli
sest klubist (head või Kulba). 
On inimesi, keda sõna «rock» 
ise juba valvsaks teeb ja eel
arvamuslikku suhtumist loob; 
teisi paneb see fälle pimesi ju
ba selle sõna kõla suunas tung
lema.

Loomulikult oleme kõik eri
nevad, nii nagu on erinevad 
meie eelistused ja arusaamad. 
Ta tunnistagem ■— salajas pa
neb sellele mõtlemine meid 
mõnikord magusat edevuskõdi 
tundma ja siis trummeldab see 
linulaadne sisemine isik oma 
ihkusest paisunud rinna vastu 
ning sissepoole vallandub või
dukas hüüe «М IN A !». S ellest 
hoolimata täheldavad sotsioloo
gid nende ainulaadsete ja era
kordselt omapäraste inimeste 
koondumist gruppidesse huvide

ja harrastuste järgi. Moodustu
vad klubid, ringid või muidu 
kohvilauaseltskonnad.

Rääkides muusikast ja noor
te huvist selle vastu, tähelda
takse praegu noorte muusika
huvi langust. Kui umbes küm
me aastat tagasi MUUSIKA 
huvide pingereas esikohal oli, siis 
praegu on see mitme kaha võr
ra allapoole langenud. Paraku 
kuulub selle kõige juurde veel 
ka märkus, et see huvi on siiski 
ka pinnapealne, pigem moest, 
kui kunstielamuste vajadusest 
tingitud.

Rockiklubi, mis juba (või al
les?) viiendat aastat tegutseb, 
ongi seadnud eesmärgiks noor-  
temuusikast vähegi huvitunu- 
tele silmaringi arendamise ja 
suhtlemise võimalust pakkuda. 
Loomulikult ei tähenda sõna 
«rock» klubi nimes seda, et tä
helepanu pööratakse ainult 
mingile väga Mtsale osale ndbr- 
temuusikast. Pigem on see sõna 
märguandeks, et tegemist on 
ühe teatud osaga kogu suurest 
muusikakultuurist. Kui kogu 
olemasolevat muusikat võrrelda 
suure puuga, siis tegeleb rocki
klubi just selle kopsaka pun

karu uurimise ja valgustami
sega, mis välja kasvanud roc
kist või mingil , moel seotud 
sellega. Klubi tegevus on tões
tanud, et tähelepanu alt pole 
välja jäänud rockmuusika eri
nevad avaldusvormid alates 
kokkupuutepunktidest rahva
muusika ja džässiga kuni süm
bioosini sümfoonilise muusika
ga.

Paljud noored, kelle muusika
huvi pinnapealne, pole suutnud 
vahet teha moemuusika välise 
kireva kesta ja tegeliku sisu 
vahel. Ka selle arusaamade lün
ga täitmiseks ori rockiklubi üht
teist püüdnud ära teha. Ning 
loomulikult «eläv muusika», mis 
vastandina heliplaatidele ja 
makilindile kängitsetud «sur
nud muusikd» kindlaksmäära- 
tusele ja kontäktitüle ano
nüümsus ete, annab meile või
maluse vahetuks emotsionaal
seks suhteks muusikat loova 
muusikuga ja tema helidemaa- 
ilmaga, mis antud hetkel meie 
jaoks laval muusikas moodus
tub.

Rockiklubis on mängimas 
käinud mitmed noorteansamb- 
lid («Metallist», «Kontroll»,

«Risk», «Varaan», «Argos», 
«Seitsmes meel», «Zaltus Lu
mel» jt.), mis moodustavad 
paljude teiste omataolistega 
selle muusikapüramiidi aluse, 
millele toetuvad kõigile tuntud 
ja teatud ansamblid. Nimeta
gem näiteks rockiklubis käinu
test «Ruja». Põnevaks sünd
museks on olnud ka klubi kor
raldatud «jämmid» (inglise k. 
jäm-session), mis andsid noor
tele muusikutele võimaluse 
improvisatsiooniks ja vahetuks 
suhtlemiseks teiste muusikute
ga. Külalistena on käinud rää
kimas ja musits?erimas mitmed 
muusikud ja muusikaga seotud 
inimesed nagu näiteks Tiit Ka
ruks, Priit Kuülberg, Jaanus 
NÕgisto, Igor Garšnek, Rein 
Rannap, Nikolai Meinert.

Milleks kogu see jutt? Aga 
loomulikult selleks, et tudeng 
teaks veel üht head võimalust 
lõõgastumiseks Õppimispingest 
ja kasulikuks silmaringi laien
damiseks. Kui üliõpilaspilet 
kaasas, siis saab klubiüksest 
ka sisse ja seda esmaspäeviti 
kell 19.00 «Rohelises Klubis».

JÄLGIGE REKLAAMI!
MART METS rockiklübist

12. novembril tähistas оаш 
50. sünnipäeva masinaehitus- 
tehnoloogia kateedri dots. kt.

JÜRI VANAVESKI

Lõpetanud TPI ja töötanud 
konstruktorina tolleaegses Tal
linna Ekskavaatoritehases, asus 
ta 1961. a. tööle masinaehitus
tehnoloogia kateedrisse õppe
jõuna metallilõikepinkide ' jä. 
hüdroajamite alal. 1974. a. kait
ses ta väitekirja hüdroajamit© ’ 
dünaamikast, mis on jäänud ka 
edasiseks teadustöö suunaks. 
Instituudi heaks on ta palju: 
teinud oma entusiastliku tööga 
propagandakomis joni esimehe
na üliõpilaste vastuvõtu organi
seerimisel.

õnnitleme juubilari ja soovi
me elurõõmu, energiat ning 
jaksu edaspidiseks.

Kolleegid
masinaehitus
tehnoloogia
kateedrist

ARVUTIAJASTUL
LÜHEMALT

Rahvusvaheliselt on käibel 
kaks arvutitehnikast pärit mu
gavat lühendit CAD ja @AM. 
Need tähendavad arvuti abil 
konstrueerimist (cbmputer ai- 
ded design) ja arvuti abil toot
mist, valmistamist, töötlemist 
(computer aided manufac— 
turing). Meil käsutatakse САВк 
asemel kohmakavõitu terminit 
«masinprojekteerimine» või 
«raalprõjektimine» (vene keeltes 
«машинное проектирование»), 
jt. САМ asemel ühesõnalist 
väljendit ei teagi.

Nii kena oleks, kui ka eesti 
keeles oleks analoogsed asjali
kud lühendid! Kui viskaks ära 
võõrtähed С ja lõpust tüma 1У 
ning asendaks eestipärasemate- 
ga, saaks KAT ja KAM?

Tähendusegi saab välja mõel
da — «kompuutri abil tarinda- 
mine», «kompuutri abil menet
lemine».

On ju «tarindama» vaste- 
«konstrueerima» ja «menetle
ma» tähendab «tegutsema, tööt
lema, toimima». Nii, et katavad 
ligilähedaselt algseid mõisteid,. 
(Võrdle «menetluspraktika» on. 
«производственная практи
ка»). Toome lausenäite:

«Esialgu KAT ja KAM are
nesid iseseisvalt, aga robotisee- 
ritüd tootmiseks tuleb nende 
probleeme lahendada koos».

Mida arvata?

TIIT THDEMANN

TPI MATKAKLUBI 
AASTAKOOSOLEK 

(samas ka TPI SUUSA-' 
MATKAKOOLI AVA- 

ÕP.PUS)

on KOLMAPÄEVAL, 26. no
vembril kell 18.00 A-V-307.

TALVEVAHEAJAL SUUSA- 
MATKALE!

KUHU? KELLEGA?
TULE, SAAD TEADA!

«TALLINNA POLÜTEHNIK»

«ТАЛЛИНСКИЙ ПОЛИТЕХНИК»
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